
 
 
 
 

- 1 - 

VÁROSI ÖNKORMÁNYZAT VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT 
5510 Dévaványa, Széchenyi u.9.sz. Tel.:66-483-044, 

email:vedonoci@freemail.hu 
 
 

 
VÉDŐNŐI SZOLGÁLAT BESZÁMOLÓJA 2010 ÉVRŐL 

 
Az elmúlt év során a védőnői ellátást 2 körzeti és 1 iskolavédőnő valósította meg.  Év végére 
jelentős személyi változások történtek.  Jelenleg  Hunya Zsoltné távozása miatt a 
megüresedett körzetet Tímár Erika helyettesíti, körzetben Szalai Ildikó iskolában Boda 
Ferencné dolgozik. 
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Az év folyamán gondozott kismamák létszáma és veszélyeztetettségének megoszlása látható a 
fenti diagrammon. A veszélyeztetettek aránya sajnos a város szociális helyzetéből adódóan 
igen magas. A kismamák helyzetén ront az a tény is, hogy a mozgó szakorvosi szolgálat 2009 
októberétől megszűnt, szakorvost igénylő beutalók aláírása miatt utazniuk kell 
Gyomaendrődre.   
A kismamák ellátását jelenleg a 33/1992.(XII.23.) NM rendelet a terhesgondozásról előírásai 
szerint végezzük. Ezen rendelet alapján a védőnő és a háziorvos feladatai helyben 
megvalósíthatók, a szakorvosi ellátás a gyomai szakrendelésen és a magánrendeléseken 
valósulnak meg. 
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Általánosságban elmondható, hogy a tájékoztatás és a vizsgálatok széles körben 
megvalósulnak. A várandósok közül nagyon ritkán jelentkeznek későn. Szinte mindenki kéri 
a „nemkötelező” genetikai szűrővizsgálatot is, amit itt a megyében ingyenesen elvégez a 
gyulai labor és genetikai tanácsadó. 
 Előre láthatóan július végéig 28 szülés várható. 
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A fenti diagramm mutatja a kisgyermekek veszélyeztetettségi okok szerinti megoszlását. A 
fokozatos csökkenésen kívül látható, hogy a terhesekhez hasonlóan nagyon magas a 
veszélyeztetettség aránya.     
                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 
A kisgyermekek gondozásában az elmúlt években jelentős változások léptek életbe. Ezek az 
újítások még egy tanácsadási nap beiktatását tették szükségessé és nagy mértékben nőtt az 
adminisztráció. Összességében elmondható, hogy jellemző lett a követhetőség és 
visszaellenőrizhetőség a dokumentáció vezetésében. Kötelező lett az írásbeli értesítés a 
tanácsadásról és az oltásokról. Szigorodott az elmaradt oltások jelentése. Kötelező lett az 
írásbeli tájékoztatás és beleegyezés kérés is. Elvárásként jelentkezett az elektronikus jelentés 
és adatszolgáltatás, valamint a nyilvántartások vezetése is. 
Sajnos a nyilvántartó programunk fejlesztése megszűnt, ami azt jelenti, hogy a változások 
nem lesznek már beépítve, ezért előbb vagy utóbb szükségünk lesz új védőnői programra. 
A védőoltások teljesítése rendben zajlott, kisebb csúszással minden kötelező oltás be lett 
adva. Az ajánlott, ingyenesen kérhető pneumococcus elleni oltást is a legtöbb anyuka beadatja 
gyermekének. 
 
A szűrések során kiszűrtek  és a táplálás statisztikai adatait illetően jelentős változás nem 
történt az előző évekhez képest. 
Örömtelinek mondható, hogy az elmúlt évben nem volt csecsemő halott, halvaszületés és 
fejlődési rendellenesség sem. 
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A koraszülöttség aránya emelkedést mutat, 16,6% ami soknak mondható és magyarázható a 
magas veszélyeztetettségi mutatókkal. 
 
Az óvodába járó gyermekeket is a tanácsadóban vizsgáljuk meg. Az óvodában csak a 
tisztasági vizsgálatot végezzük. Évek óta nagyon nagy probléma a fejtetvesség. Szinte minden 
szűrés alkalmával több kiszűrt van, akik nagyon hosszadalmas procedúrával nehezen 
együttműködve kezelik a problémát. Ennek következtében sajnos a fertőzés terjedése és a 
hanyagság miatt  mindig vannak újabb szenvedő alanyok is. A  kereskedelemben  széles 
skálája kapható a tetűirtó szereknek, a rászorulóknak pedig ingyen biztosítjuk. 
 
Munkánk során együttműködünk a Családsegítő és Gyermekjóléti Szolgálattal valamint a 
Gyámhivatallal. 
 
A III. körzethez tartozik a Szügyi Dániel Ref. Iskola . Jelenlegi létszám 117 fő. 
Az iskolai feladatokat Tímár Erika látja el. A szűrővizsgálatok és az oltások folyamatosan 
zajlanak. Az iskola dolgozóival az együttműködés jónak mondható. 
 
A tanácsadó épület műszaki állapota rossz, beázik, a csatorna csepeg, a vakolat mállik az 
ablakok nem zárnak jól, világítótest burkolata leesett stb. Az udvaron a fűnyíráson kívül sok 
dolog nem történik, az előkert állapota sem szép. A fák öregek és az egész terület gondozatlan 
benyomást kelt .A berendezés nagyon ósdi.  
Az alapfelszereltség  (műszerek, számítógépek) a védőnői munkához megfelelő. 
 
Szükség lenne az épület felújítására, a környezet rendbetételére és az informatikai rendszer 
programjainak fejlesztésére. Sajnos ezek a hiányosságok minden évben említésre kerülnek, de 
anyagi okokra hivatkozva nem valósultak meg. 

 
 
 
 
 
Dévaványa, 2011. május 10.                                                       Szalai Ildikó 
                                                                                                          Védőnő 
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Iskolavédőnői beszámoló a 2010. évben végzett munkáról 
 
 
Létszámok változása / október 1. állapot 

 2009/10 tanév 2010/11 tanév 
ÁMK Ványai Ambrus Általános Iskola 683 fő 618 fő 

Farkas Gyula Középiskola 303 fő 299 fő 
 

 
Az általános iskolások létszáma folyamatosan csökken, a középiskolásoké évek óta 300 körül 
van.  
 
Sajnos augusztus végén baleset ért, november közepéig Hunya Zsoltné területi védőnő 
helyettesített. A halaszthatatlan oltások és szűrővizsgálatok megtörténtek.  
 
Már 2 éve csak a páros osztályok szűrővizsgálata kötelező, a 2009/10 tanévben ennek ellenére 
minden tanuló védőnői szűrését elvégeztem, ebben a tanévben már nem tudom mindet. 
Terveim szerint a kötelező korosztályokon felül az 1 és 3 osztályosokat még megvizsgálom, 
de többre már nem lesz időm. 
A szűrővizsgálatról mindenki írásos eredményt kap, kiértékeléssel, ha eltérés van, akkor 
javaslatot kap a további teendőkre. 
Sajnos azt tapasztalom, hogy a szülők egy része nem veszi komolyan a kiszűréseket, a 
javasolt további szakvizsgálatokra nem viszik el a gyerekeket. A nyári szünetben 2 
alkalommal /június, majd augusztus elején/ összeírtam, kiktől nem kaptam visszajelzést, 
illetve a gyermekorvosok asszisztenseivel a számítógépes nyilvántartást is megnéztük, és a 
szülőket ismét írásban kértem, hogy a szükséges vizsgálatokra vigyék a gyermeket el. Több 
esetben ez sem segített, kirívó elváltozás esetén a családgondozók segítségét kellett kérnem. 
Apróbb elváltozások esetén tehetetlen vagyok, több írásbeli és/vagy szóbeli kérésen kívül 
mást nem tehetek. 
Mivel nem minden évben fog ezentúl megtörténni a szűrővizsgálat, ha a szülő nem viszi el a 
gyermeket, az állapot valószínűleg romlik, és két év múlva a következő vizsgálatra akár 
komoly eltérés, egészségromlás is kialakulhat. Főleg a látásnál, ha nem kap a gyermek időben 
szemüveget, a rossz szemen tompalátás alakulhat ki, amin bizony már a szemüveg sem segít, 
vagy jóval erősebb korrekció kell! 
A leggyakoribb problémák: a túlsúly és a tartásproblémák és ez után a látás. Az első kettő 
életmódi változtatásokkal nagyon jól rendezhető lenne, de nagyon nehéz a helyesebb 
táplálkozásra, illetve több mozgásra rábeszélni a gyermeket, a szülő gyakran elbagatelizálja a 
gondot, és nem segíti a gyermeket a változtatásban. És ha a szülő nem partner, akkor én 
bármit mondok, ha otthon nincs megerősítés, akkor marad a gyerek tunya, kövér, vagy 
görbehátú. És a kilók csak szaporodnak, a hanyagtartásból gerincferdülés is lehet… 
Bízok benne, hogy több gyereknél, családnál segít a szemléletváltásban az áprilisban induló 
programsorozat. 
 
Az egészségnevelési órákat korcsoportoknak megfelelő témákban tartom folyamatosan. Egyre 
több a választható téma, sorra készítem az újabb óravázlatokat, frissítem a meglévőket. 
Igyekszek a kiírt pályázatokon részt venni, elmúlt tanévben: A-HA program keretében kaptak 
a 7-8 osztályosok és a középiskolások szexuális felvilágosító csomagot, az elsősök a Colgate 
jóvoltából kaptak fogkefét, fogkrémet, az ELMEX-től fogkrém mintát és fogmosás idejét 
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jelző homokórát kaptak a pályázó osztályok tanulói, az ARKADIA Reklám kft évek óta küld 
szóróanyagokat és mintákat az egészségnap lebonyolításához. 
A termékek átadása, vagy a pályázati felhívás eljuttatása az osztályokhoz mindig jó lehetőség 
egészségnevelő foglalkozás tartására. 
 
Évek óta néhány gyermek volt csak tetű fertőzött, tavaly már 8-10 fő, most több, mint 30 fő! 
Az Önkormányzat biztosítja a fertőzés megszüntetéséhez a szereket, de a szülőkkel nagyon 
nehéz, néhány esetben a családgondozók és az ÁNTSZ segítségét is kérni kell. Hetente 1-2 
napom most csak az ellenőrző vizsgálatokkal telik. És, ha nem jön a szülő, telefon, 
intézkedések, ami sok időt elrabol a többi értékesebb munkáktól. Van, aki megkapja és 2-4 
hét után rendeződik a gond, de van ahol hónapok óta húzódik a fertőzés. Jó lenne, ha ez a pár 
renitens család megértené, hogy a többségnek joga van a tetűmentességhez! És a hiba igen is 
náluk van. Sajnos azt tapasztalatom, hogy a megelőző szerek semmit nem érnek, egyedüli jó 
megoldás, ha a szülő 2-3 naponta átnézi a gyermeke haját, és a fertőzést időben észreveszi  és 
kezeli. Ha valakinél kialakul a fertőzés nem szégyellni kell, hanem jönni, segítek, a környezet 
fertőtlenítéséhez tudok szert adni, és hetente ellenőrzöm addig a gyermek haját, míg teljesen 
tetűmentes lesz. Ha ez elhúzódik hetekig, a személyes beszélgetések alkalmával igyekszem 
rájönni mivel lehetne alaposabb a fertőtlenítés, hol a hiba, mit tegyen a szülő másképp. 
 
Az eszközállomány frissítésére is írtam pályázatot, de sajnos sikertelen lett. 
 
A használhatatlan nyomtató helyett novemberben lett új. 
 
A rendeletekben leírt, kötelező felszerelés a szűrésekhez, a jelentések teljesítéséhez adott.  
A színlátás vizsgáló könyv hull szét sajnos lapjaira, néhány éve a Szalai Könyvkötőben 
kötötték újra, azt lenne jó most is beköttetni – vagy újat venni… 
 
Dévaványa, 2011. május 10.        Boda Ferencné                                                             
                                                                                                            iskolavédőnő 
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